
Μ
ια συνέντευξη ανθρώπινη, η
πρώτη που δίνει η σύζυγος
του υποψηφίου για την προε-
δρία της Δημοκρατίας, Σταύ-
ρου Μαλά, Ζαχαρούλα. Μιλά

για τη ζωή τους, για τις έντονες αντιπαραθέ-
σεις που είναι αχρείαστες και ζημιογόνες, για
τη μεγάλη δυσαρέσκεια και απαξίωση προς την
πολιτική, για τις τομές που πρέπει να γίνουν
για να αλλάξει η ροπή προς την κοινωνική
φθορά. Ως δυνατό σημείο του Σταύρου Μαλά
αναφέρει το γεγονός πως δεν είναι επαγγελμα-
τίας πολιτικός αλλά ερευνητής και τεχνοκρά-
της με δημιουργικό πνεύμα χωρίς πολιτικά βα-
ρίδια και εξαρτήσεις.  Από την άλλη μεριά, το-
νίζει, ότι ο σύζυγός της είναι πεισματάρης,
υπερβολικά ειλικρινής και ευθύς, κάτι που
στην πολιτική ίσως να μην μετρά ως χάρισμα!

- Τέλος  Αυγούστου θα είναι επίσημα υποψήφιος
για την Προεδρία της Δημοκρατίας ο σύζυγός σας
Σταύρος Μαλάς. Είχατε ποτέ φανταστεί ότι θα ερ-
χόταν αυτή η μέρα; 

- Ειλικρινά όχι! Είναι αναμφισβήτητα μια ηγετική
φυσιογνωμία αλλά δεν πίστευα πως θα του δινόταν
μια τέτοια ευκαιρία σε τόσο νεαρή ηλικία, για τα δε-
δομένα της Κύπρου, ηλικία. Θα είναι σίγουρα μια ξε-
χωριστή και σημαντική μέρα της ζωής μας.

- Ποια συναισθήματα κυριαρχούν; 
- Περηφάνια αλλά και αγωνία. Περηφάνια γιατί

ο σύζυγός μου τυγχάνει μιας τόσο τιμητικής διά-
κρισης, αλλά και αγωνία γιατί η προεκλογική πε-
ρίοδος απαιτεί πολλή ενέργεια, κούραση, επα-
γρύπνηση.   

- Ποια ήταν η αντίδραση των τεσσάρων παιδιών
σας; 

- Ήταν αρνητικά αρχικά, αφού καταλάβαιναν ότι
κάτι τέτοιο συνεπάγεται λιγότερες ώρες με τον πα-
τέρα τους και λιγότερες οικογενειακές στιγμές και
εξορμήσεις, κάτι που απολαμβάνουν πά-
ρα πολύ. Όμως έχουν ξεπεραστεί σε
μεγάλο βαθμό, οι όποιες ανησυ-
χίες γιατί υπερτερεί η αγάπη και
η εκτίμηση που τρέφουν όλοι
προς τον πατέρα τους. Θε-
ωρούν ότι τώρα είναι η ώρα
να του δώσουν λίγη συ-
μπαράσταση πίσω. 

- Τι μέτρησε ώστε να απο-
δεχτεί την υποψηφιότητα; 

- Πιστεύω πως τελικά ήταν
τα παιδιά μας. Θέλει να αλλά-
ξει ριζικά κάποιες καταστάσεις
τόσο στην πολιτεία όσο και στην
κοινωνία μας που επηρεάζουν αρνη-
τικά το μέλλον των παιδιών μας. Αγωνιού-
με πολύ με τις τάσεις που αναπτύσσονται μεταξύ
των νέων, την απαξίωση, τη χαλάρωση των ηθών,
την απογοήτευση και την ανασφάλεια. Η πολιτεία
μπορεί να προσφέρει πολλά στους νέους ανθρώ-
πους. Και οι νέοι πρέπει να είναι ο γνώμονας της
κάθε κυβερνητικής πολιτικής.

- Τι σημαίνει για όλη την οικογένεια η προεκλο-
γική εκστρατεία; 

- Σημαίνει πως φέτος για πρώτη φορά που πή-
γαμε διακοπές χωρίς τον σύζυγό μου, και μάλι-
στα κοντά στη Λευκωσία για να μας επισκέπτεται
πού και πού. Σημαίνει πως κάνω πλέον αποκλει-
στικά εγώ τα ψώνια και τις κούρσες του απογεύ-
ματος, πως τα Σαββατοκύριακα δεν πάμε στις αγα-
πημένες μας εκδρομές και γενικά μας λείπει. Από
την άλλη, τα παιδιά βιώνουν μια απαράμιλλη πε-
ρηφάνια για τον πατέρα τους που αντισταθμίζει
την στέρηση που σίγουρα αισθάνονται. Τα μεγάλα
μου τα παιδιά άρχισαν να ενδιαφέρονται περισ-
σότερο για τα πολιτικά και κοινωνικά θέματα και
να συζητούν πια σε άλλο επίπεδο. Παρακολουθούν
ειδήσεις και προβληματίζονται σοβαρά πλέον για
πολλά νέα θέματα, πέραν του σχολείου και του πο-
δοσφαίρου.

- Ποιο πιστεύετε ότι θα είναι το μεγαλύτερο πρό-
βλημα της προεκλογικής εκστρατείας; 

- Πιστεύω πως είναι η μεγάλη δυσαρέσκεια και
απαξίωση προς την πολιτική γενικά. Η οικονομική
κρίση που γίνεται βαθύτερη μέρα με τη μέρα και
την έχουμε όλοι νιώσει ήρθε να φορτίσει περισ-

σότερο το αρνητικό κλίμα. Το
πρόβλημα είναι να πεισθεί αυ-

τός όλος ο κόσμος που πραγ-
ματικά υποφέρει ότι ο όποιος

υποψήφιος, αν και εφόσον πάρει
την εξουσία, θα δουλέψει και θα κα-

ταφέρει να βελτιώσει την οικονομική κα-
τάσταση στον τόπο μας, θα ανατρέψει το αρνητι-
κό κλίμα στο Κυπριακό και θα κάνει τις τομές που
πρέπει να γίνουν για να αλλάξει επιτέλους η ροπή
προς την κοινωνική φθορά. Πρέπει να πεισθεί ο
κόσμος πως οι υποψήφιοι δεν κάνουν απλές προ-
εκλογικές διακηρύξεις, τις οποίες δεν σκοπεύουν
να κρατήσουν μετά τη νίκη τους. Αυτό νομίζω πως
είναι το μεγαλύτερο πρόβλημα γιατί τόσο ο Κύ-
πριος όσο και ο Ευρωπαίος ψηφοφόρος έχει πά-
ψει να εμπιστεύεται τους πολιτικούς. 

- Πώς βιώνετε το σκηνικό των έντονων αντιπα-
ραθέσεων; 

- Οι έντονες αντιπαραθέσεις είναι και αχρείαστες
και ζημιογόνες. Υποτιμούν τη νοημοσύνη του ψη-
φοφόρου όσοι πολιτικοί νομίζουν πως με έντονο
ύφος, ύβρεις και δόλο μπορούν να κερδίσουν ψή-
φους. Ο σύγχρονος Κύπριος ψηφοφόρος πιστεύω

πως θέλει να ακούει επιχειρήματα, σοβαρές από-
ψεις και συγκλίσεις αντί γι’ αυτό τον καταιγισμό
αντιπαραθέσεων που ξεκίνησε ενόψει εκλογών. 

- Ποια είναι τα δυνατά και ποια τα αδύνατα ση-
μεία του Σταύρου Μαλά; 

- Είναι μεθοδικός, εργατικός, έντιμος, δίκαιος,
οραματιστής και θα μείνω ως εδώ γιατί είναι και
πολύ μετριοπαθής. Από τότε που τον γνωρίζω, βά-
ζει στόχους τους οποίους υλοποιεί κάτω από οποι-
εσδήποτε συνθήκες. Αναφέρω όσα πιστεύω πως
οι συμπατριώτες μας έχουν διακρίνει κατά τη διάρ-
κεια της πολύ δημιουργικής του υπουργίας. Προ-
σφέρει το μέγιστο δυνατό σ’ έναν τομέα που τα-
λανιζόταν για χρόνια. Ως δυνατό του σημείο θα
αναφέρω ακόμα και το γεγονός πως δεν είναι επαγ-
γελματίας πολιτικός, αλλά ερευνητής και τεχνο-
κράτης με δημιουργικό πνεύμα χωρίς πολιτικά βα-
ρίδια και εξαρτήσεις.  Στη σημερινή περίοδο που
διανύουμε, της απαξίωσης των πολιτικών σε ευ-
ρωπαϊκό επίπεδο, ένας τεχνοκράτης και επιστή-
μονας είναι πιστεύω πιο αποδεκτός. Από την άλλη
μεριά, είναι πεισματάρης και υπερβολικά ειλικρι-
νής και ευθύς κάτι που στην πολιτική ίσως να μην
μετρά σαν χάρισμα.
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- Τι θα θέλατε να κάνει στην εκπαίδευση; 
- Στην εκπαίδευση χρειαζόμαστε, όπως και σε

τόσους άλλους τομείς, τομές. Το εκπαιδευτικό
μας σύστημα, όπως λειτουργεί σήμερα, δεν εξυ-
πηρετεί τις πραγματικές πνευματικές και ψυ-
χοσωματικές ανάγκες των μαθητών μας. Στο Δη-
μοτικό χάνονται τα παιδιά σε ένα λαβύρινθο γνώ-
σεων στον οποίο ελάχιστα από αυτά καταφέρ-
νουν να βρουν την άκρη του μίτου. Οι βασικές
δεξιότητες της ανάγνωσης, της γραφής και της
λύσης μαθηματικών ασκήσεων δεν κατακτάται
από μεγάλο αριθμό μαθητών. Στο Γυμνάσιο, δέ-
χονται ένα φοβερό σοκ αφού τα μαθήματα εί-
ναι σε μεγάλο βαθμό απροσπέλαστα και στο Λύ-
κειο μπαίνουν πια σε μια βαθμοθηρική πορεία
χωρίς να ζητούν ή να λαμβάνουν τη λεγομένη
ανθρωπιστική παιδεία για την οποία γίνεται πο-
λύς λόγος. Ακόμα και μετά την εξαγγελθείσα εκ-
παιδευτική μεταρρύθμιση, πρέπει να γίνει πε-
ραιτέρω αναμόρφωση της διδακτικής ύλης σε
όλες τις βαθμίδες και να ενθαρρυνθεί η εισα-

γωγή νέων διδακτικών μεθόδων. Θα ήταν καλό
να διατεθούν περισσότερα και πιο εκσυγχρονι-
σμένα διδακτικά βιβλία με λιγότερη έμφαση
στην αφήγηση και τη θεωρία και περισσότερη
στις δραστηριότητες.

- Ως ιστορικός, έχετε βρεθεί σε πολλά επι-
μορφωτικά προγράμματα εδώ και στο εξωτερι-
κό είτε παρακολουθώντας σεμινάρια είτε πα-
ρουσιάζοντας προτάσεις και εκπαιδευτικά ερ-
γαστήρια, είτε συμμετέχοντας σε ευρωπαϊκά
προγράμματα. Μπορεί να δούμε πιο πρωτοπο-
ριακές μεθόδους στην εκπαίδευση; 

- Με ενδιαφέρει πάρα πολύ η διδακτική της
ιστορίας, αφού θεωρείται από τους μαθητές ένα
δύσκολο και «βαρετό» μάθημα και κατά συνέ-
πεια πρέπει να αναζητούνται πιο ελκυστικοί τρό-
ποι διδασκαλίας του. Η χρήση πηγών, χαρτών και
οπτικοακουστικών ντοκουμέντων μέσα από σύγ-
χρονες μεθόδους διδασκαλίας κάνει το μάθημα
πιο ελκυστικό για τους μαθητές που έτσι αποκτούν
όχι μόνο γνώσεις αλλά και δεξιότητες αναγκαίες

για την αναλυτική και κριτική αντιμετώπιση της
ιστορίας. Γι’ αυτό και πιστεύω πολύ στις εναλλα-
κτικές διδακτικές πρακτικές και εύχομαι ότι σιγά
- σιγά θα εδραιωθούν στη σχολική τάξη. Για να
συμβεί αυτό πρέπει να αναθεωρήσουμε εμείς
οι καθηγητές τις καθιερωμένες πρακτικές μας αν
και οι πλείστοι συνάδελφοι έχουν μεγάλο εν-
θουσιασμό για τη δουλειά τους και εργάζονται με
συνέπεια και ζήλο. Δεν μας βοηθούν η έλλειψη
διδακτικών μέσων, ο συντηρητισμός του συστή-
ματος και ο φόρτος της διδακτικής ύλης.

- Συμμετέχετε στην ίδρυση της Παγκύπριας
Οργάνωσης Προώθησης του Γραμματισμού. Με-
γάλο το πρόβλημα του αναλφαβητισμού στην
Κύπρο; Πώς μπορεί να αντιμετωπιστεί; 

- Υπάρχει πράγματι πρόβλημα αναλφαβητι-
σμού στην Κύπρο. Αυτό είναι ανεπίτρεπτο στη
σημερινή κοινωνία που ζούμε όπου όλοι ανε-
ξαίρετα έχουν πρόσβαση στη δημόσια εκπαί-
δευση. Είναι πνευματική αναπηρία αφού πρό-
κειται για αδυναμία ανάγνωσης και γραφής άκρως

απαραίτητων για την κοινωνική καταξίωση του
ατόμου. Η έννοια «γραμματισμός» αφορά όχι μό-
νο τις βασικές δεξιότητες αλλά και την προφο-
ρική και γραπτή επικοινωνία, χρησιμοποιώντας
κείμενα γραπτού και προφορικού λόγου, εικό-
νες, σχεδιαγράμματα, χάρτες, τεχνολογικά μέ-
σα κ.λπ. Υπάρχει σοβαρότατο πρόβλημα στον το-
μέα αυτό όχι μόνο μεταξύ των μαθητών αλλά και
μεταξύ των ενηλίκων. Ο μη κυβερνητικός οργα-
νισμός για τον Γραμματισμό που αναφέρατε στο-
χεύει στην ευαισθητοποίηση της πολιτείας και
της κοινωνίας  και στην προώθηση μέτρων κατά
του αναλφαβητισμού, υπέρ της ανάγνωσης και
ανάλυσης κειμένων, του κριτικού γραμματισμού
κ.ά.  Ήμουν πάντοτε υπέρ της ανάπτυξης των
απλών και βασικών δεξιοτήτων σε όλα ανεξαί-
ρετα τα επίπεδα για να έχουν γερές βάσεις. Απλές
δραστηριότητες αλλά σε έντονους ρυθμούς,
τόσο που να γίνουν συνήθειες ζωής μπορούν
να βοηθήσουν στην επίλυση του προβλήματος
αλφαβητισμού που αντιμετωπίζουμε. 

Ισχυρό χαρτί για Μαλά ότι δεν φέρει βαρίδια
ΖΑΧΑΡΟΥΛΑ ΜΑΛΑ: Ο σύγχρονος Κύπριος ψηφοφόρος θέλει να ακούει επιχειρήματα, σοβαρές απόψεις

Η μεγάλη απογοήτευση και η απαξίωση
θα είναι τα μεγαλύτερα προβλήματα
στην προεκλογική εκστρατεία

- Πώς είναι η ζωή με τον Σταύρο Μαλά; 
- Γεμάτη ενδιαφέρον. Δεν υπήρξε ποτέ ανιαρή.

Κάθε μας μέρα, ειδικά μετά τη γέννηση των παιδιών
μας, είναι ένας αγώνας δρόμου. Βάζουμε υψηλούς
στόχους στη ζωή μας, για τα παιδιά μας και για μας
και έτσι η ζωή μας είναι ένας διαρκής αγώνας. Ευ-
τυχώς και τα παιδιά είναι πολύ δραστήρια κι έτσι δεν
υπάρχουν ιδιαίτερα παράπονα για τους έντονους
ρυθμούς που ακολουθούμε.

- Πώς είναι ως πατέρας; Άλλαξε από τότε που έγι-
νε υπουργός Υγείας; 

- Ως πατέρας είναι πολύ υπεύθυνος, αυστηρός και
παράλληλα ευαίσθητος και τρυφερός. Βάζει όρια
στα παιδιά, τους συμβουλεύει διαρκώς, επιμένει
στην πειθαρχία και τάξη, ενδιαφέρεται πάρα πολύ
για κάθε θέμα που τους αφορά και ανησυχεί έντο-
να για τάσεις που αναπτύσσουν προσωρινά και πα-
ροδικά όπως όλοι οι έφηβοι. Πρέπει να αναφέρω
ακόμα ότι τους δείχνει απέραντη αγάπη και τρυφε-
ρότητα. Του έχουν όλοι μεγάλη αδυναμία και νιώθω
κάπως αδικημένη που ενώ όλη μέρα είμαι μαζί τους,
με έχουν σε δεύτερη μοίρα. Αυτό που άλλαξε από
τότε που έγινε υπουργός είναι ότι περιορίστηκαν
οι ώρες που περνά μαζί τους. Συνεχίζει όμως να τους
προσφέρει ποιοτικό χρόνο.

- Πώς είσαστε ως μητέρα; 
- Είμαι κάπως πιο υποχωρητική και επιεικής μαζί

τους αν και πιστεύω κι εγώ πολύ στην πειθαρχία
και την οριοθέτηση απαιτήσεων και επιθυμιών. Εί-
μαστε τυχεροί που τα παιδιά μας ξέρουν το μέτρο
και το σωστό κι έχουν έναν ικανοποιητικό βαθμό
ωριμότητας, γι’ αυτό και υποχωρώ σε κάποιες τους
μικροεπιθυμίες. Δεν υποχωρώ όμως στις υποχρε-
ώσεις που αναλογούν στον καθένα και στην ευγέ-
νεια χαρακτήρα που θεωρώ υπέρτατη αξία. Μπορώ
να πω πως έχω πολλή υπομονή μαζί τους αλλά όταν
θυμώσω ξέρουν πως θα τ’ ακούσουν για τα καλά. 

- Τι συμβουλές τους δίνετε; 
- Τους συμβουλεύω να προσέχουν, να σέβονται,

να κρίνουν, να ρωτούν, να αμφισβητούν, να προ-
σπαθούν για το καλύτερο δυνατό, να μην επανα-
παύονται γιατί η ζωή έχει πάντα δύο όψεις, να αγα-
πούν αλλά και να απομακρύνονται όταν πρέπει, να
είναι δίκαιοι και έντιμοι, όπως τον πατέρα τους. Δεν
φτάνουν βέβαια μόνο οι συμβουλές, χρειάζονται
και τα ζωντανά παραδείγματα, τα μαθήματα ζωής
που προσπαθούμε παράλληλα να τους προσφέ-
ρουμε. 

Βάζουμε υψηλούς 
στόχους στη ζωή 
για τα παιδιά μας

Περήφανοι για την ταυτότητά μας
- Γιατί πρέπει να γνωρίζουμε την ιστορία μας; 
- Την ιστορία του τόπου μας πρέπει να την γνωρίζουμε σε συνάρτηση
πάντα με την ευρύτερη ιστορία της περιοχής μας, της Ευρώπης και του
κόσμου ολόκληρου. Είναι αυτή η μεγάλη εικόνα η οποία θα μας βοηθή-
σει όχι μόνο να ξέρουμε αλλά και να ερμηνεύουμε σωστά την ιδιαίτερή
μας ιστορία. Από τη στιγμή που θα κατακτήσουμε την ιστορία μας, τότε
κατανοούμε καλύτερα τις σημερινές συνθήκες που ζούμε, κρίνουμε
σωστά και έτσι δεν γινόμαστε θύματα παραπληροφόρησης ή δημαγω-

γίας. Μαθαίνουμε να λαμβάνουμε υπόψη τις ιδιαίτερες συνθήκες
και παραμέτρους που ίσχυαν ή ισχύουν σε δεδομένες χρονι-

κές στιγμές, αποκτώντας οξυδέρκεια και αυτοπεποίθηση
για τις απόψεις που διαμορφώνουμε. Ιδιαίτερα, δημι-

ουργούμε συνθήκες στις οποίες τα παιδιά μας και τα
εγγόνια μας θα ζήσουν καλύτερα. Αλίμονο αν η ιστο-
ρία μας δημιουργεί αγκυλώσεις, εσωστρέφεια και
μεμψιμοιρία.

- Τι παραποιούμε συνήθως; 
- Εμείς οι Έλληνες και δη οι Έλληνες της Κύπρου, επειδή πονέσαμε πο-
λύ από την ιστορία μας, πολλές φορές αποσιωπούμε γεγονότα που μας
πληγώνουν ή μας μειώνουν σαν λαό και σαν έθνος. Αν ακούσουμε τον
Διονύσιο Σολωμό που έλεγε πως «πρέπει να θεωρούμε εθνικό ότι είναι
αληθινό», και αν συνειδητοποιήσουμε το πολύ απλό, ότι λάθη και παρα-
λείψεις γίνονται από άτομα ή ομάδες ανθρώπων σε κάθε χώρα χωρίς,
βέβαια, να συμμετέχει σ΄αυτά το σύνολο του λαού ή του έθνους, τότε
μπορούμε να ζήσουμε με την ιστορία μας πιο άνετα και μπορούμε να
την χρησιμοποιήσουμε για το καλό μας. Δεν πρέπει σε καμιά περίπτωση
να νιώθουμε μειονεκτικά, πρέπει να είμαστε περήφανοι για την ταυτό-
τητά μας. Έχουμε πίσω μας ένα σπουδαίο πολιτισμό και παρακαταθήκες
άξιες να διαφυλαχτούν στους αιώνες. Αν αναγνωρίσουμε, όμως, και τα
λάθη μας αντί να τα σκεπάζουμε ή να τα δικαιολογούμε τότε θα γίνουμε
καλύτεροι εκπρόσωποι του τόπου και του έθνους μας.

Η σύζυγος του 
υποψηφίου μιλά για 

πρώτη φορά  για την προεδρική
αναμέτρηση:

ΔΥΝΑΤΟ ΣΗΜΕΙΟ: Δεν είναι 
επαγγελματίας πολιτικός

ΑΔΥΝΑΤΟ ΣΗΜΕΙΟ: Είναι πεισματάρης
και υπερβολικά ειλικρινής

ΑΤΟΥ: Είναι ερευνητής,
τεχνοκράτης χωρίς 

εξαρτήσεις 

ΑΝΑΠΤΥΞΗ ΔΕΞΙΟΤΗΤΩΝ

- Πώς θα πρέπει να διδάσκεται η ιστορία στα σχολεία; 
- Η ιστορία πρέπει να προσεγγίζεται με έναν πολυπρισματικό τρόπο. Όπως ξέρουμε πολύ καλά, τα
ιστορικά γεγονότα δεν ερμηνεύονται πάντα με τον ίδιο τρόπο. Οι μαθητές πρέπει να αποκτήσουν
εκείνες τις δεξιότητες ώστε να διακρίνουν το γεγονός από το σχόλιο, την αλήθεια από την εικασία,
την πληροφόρηση από την παραπληροφόρηση, την πραγματικότητα από την εκτίμηση μιας κατάστα-
σης. Οι γνώσεις και οι πληροφορίες είναι πλέον στα πόδια των μαθητών μας και δεν χρειάζονται κα-
νένα «παντογνώστη δάσκαλο» να τους τις δώσει. Αυτό που θέλουν είναι να μάθουν τους τρόπους να
αναλύουν, να κρίνουν, να συγκρίνουν, να συνθέτουν, να θυμούνται, να μαθαίνουν από το παρελθόν
αλλά και να αντιμετωπίζουν το παρόν και, κυρίως, να διαμορφώνουν ένα καλύτερο μέλλον.  

Ο τρόπος διδασκαλίας να γίνει πιο ελκυστικός

- Λένε ότι το παρελθόν είναι παντοδύναμο. Εσείς
πόση σημασία του δίνετε; 

- Το παρελθόν είναι σημαντικό ως ένα βαθμό.
Μας προσφέρει βιώματα και εμπειρίες, μας δια-
μορφώνει χαρακτήρα, μας διδάσκει. Ωστόσο, η
υπερβολική προσκόλληση στο παρελθόν δεν είναι
χαρακτηριστικό μου. Είμαι ιστορικός πράγμα που
σημαίνει πως ασχολούμαι πολύ με το πα-
ρελθόν, αλλά το χρησιμοποιώ ως μέσο
για ένα καλύτερο παρόν και μέλλον.
Μαθαίνουμε από το παρελθόν μας,
προβληματιζόμαστε και εφο-
διαζόμαστε για να αντιμετωπί-
σουμε το τώρα και να χαρά-
ξουμε το αύριο. Όταν το πα-
ρελθόν αρχίζει να μας στοι-
χειώνει και να περιορίζει τους
ορίζοντές μας σημαίνει πως
έπαψε να μας ωφελεί και σε
τέτοια περίπτωση ένας ψυχο-
λόγος θα μας συμβούλευε να
αφήσουμε το παρελθόν που μας
πληγώνει και μας προκαλεί αρνη-
τικά συναισθήματα και να κοιτάζου-
με μπροστά με αισιοδοξία. 

- Όταν ανατρέχετε στο παρελθόν, στα παι-
δικά σας χρόνια, πού σταματάτε; 

- Τα παιδικά μου χρόνια ήταν ανέμελα, αλλά ταυ-
τόχρονα και δύσκολα. Είχα χρόνο να παίξω και να
χαρώ, αλλά την ίδια στιγμή είχα, τόσο εγώ όσο και
τα άλλα τέσσερά μου αδέλφια, ευθύνες προς την
οικογένεια τις οποίες δεν διανοούμασταν να πα-
ραμελήσουμε. Έπρεπε να βοηθάμε στις δουλειές
του σπιτιού, να είμαστε υπεύθυνοι μαθητές και κα-

λοί χριστιανοί. Οι παππούδες μου ήταν ιερείς και
οι συνήθειες της οικογένειες είχαν βαθύ θρη-
σκευτικό χαρακτήρα.

- Tί σας έχει καθορίσει; 
- Ο ένας εκ των δυο παππούδων μου, ο παπα-Νε-

όφυτος, ήταν ο σπουδαιότερος άνθρωπος της παι-
δικής μου ζωής. Η ασκητική του μορφή, οι ψαλ-

μωδίες του, ο λιτός τρόπος ζωής του, τα σο-
φά του λόγια βγαλμένα από την Αγία

Γραφή και τους βίους των αγίων που
έπαιρνε κάθε απόγευμα στα χέρια

του και μας μάζευε γύρω του (εί-
τε το θέλαμε είτε όχι!) έχουν χα-
ραχτεί στην ψυχή μου.

- Γιατί γίνατε ιστορικός; 
- Έγινα ιστορικός γιατί έψα-

χνα για αλήθειες! Ήθελα τα πι-
στεύω μου να βασίζονται όχι
τόσο σε προσωπικά συναι-

σθήματα και βιώματα όσο σε
πραγματικά γεγονότα. Θυμάμαι

πως στην τρίτη Λυκείου πέρασα
μια έντονη συναισθηματική και

πνευματική αναστάτωση αμφισβη-
τώντας, αντικρούοντας, ερευνώντας, ψά-

χνοντας. Αυτό, σε συνδυασμό με το γεγονός
ότι είχα μεγάλη αγάπη για τα αρχαία μνημεία και
τον κλασσικό πολιτισμό με οδήγησαν στην από-
φαση να επιλέξω Ιστορία-Αρχαιολογία στο Πανε-
πιστήμιο Αθηνών. Γρήγορα θα μάθαινα, βέβαια, ότι
δεν υπάρχει ποτέ αυτή η μοναδική αλήθεια που κυ-
νηγούσα αλλά δεν μετάνιωσα ποτέ για την επιλο-
γή των σπουδών μου στην κοιτίδα του σύγχρονου
πολιτισμού, την Αθήνα, και ύστερα στο Λονδίνο. 

Έψαχνα για αλήθειες 
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